DOI: 10.18572/2072-4438-2022-1-33-37

Особенности правового сознания студентов ведомственного ВУЗа ФСИН России и социального ВУЗа

Цветкова Надежда Александровна, главный научный сотрудник Научно-исследовательского института Федеральной службы исполнения наказаний (ФКУ НИИ ФСИН России), доктор психологических наук

E-mail: centr2nii@yandex.ru

Статья содержит результаты сравнительного анализа данных, полученных в группе студентов ведомственного ВУЗа ФСИН России и в группе студентов, обучающихся на юридическом факультете социального ВУЗа. Данные сравнивались по трем параметрам: уровень правосознания, сферы проявления правосознания, отношение к праву. Установлено, что по уровню развитости правового сознания межгрупповые различия статистически не достоверны. Сходный результат получен и по сферам проявления правового сознания: достоверно значимых межгрупповых различий не выявлено, однако обнаружено, что в группе студентов ведомственного ВУЗа ФСИН России правовое сознание заметнее проявляется в правовой сфере, а у студентов-юристов социального ВУЗа — в правовой и бытовой. Показано, что в обеих студенческих группах в сходной степени доминирует правовой реализм, что свидетельствует о положительном отношении студентов к праву и о нормальном развитии их правосознания; в то же время в группе студентов социального ВУЗа выявлен правовой нигилизм — деформированное отношение к праву, которое базируется на отрицании социальной ценности права и его способности быть средством установления справедливых общественных отношений. Отмечено, что в группе студентов ведомственного ВУЗа ФСИН России в меньшей степени, чем в группе студентов социального ВУЗа, выражено отрицание правового скептицизма, правового инфантилизма и правового идеализма. При этом студенты ведомственного ВУЗа ФСИН России допускают правовой идеализм в гораздо большей степени, чем студенты-юристы социального ВУЗа, а правовой нигилизм у них не выражен. Полученный результат (доля склонности в структуре правосознания к преувеличению роли права) объяснен спецификой их профессионального выбора. Указаны обнаруженные достоверно значимые межгрупповые различия по параметрам: скептицизм, цинизм, инфантилизм и особенно значимые — по двум параметрам — идеализм и нигилизм. В заключение предложены пути повышения правового реализма студентов обоих ВУЗов.

Ключевые слова: студенты ведомственного ВУЗа ФСИН России, студенты юридического факультета социального ВУЗа, правовое сознание, сравнительный анализ.

Peculiarities of Legal Consciousness of Students of a Departmental Higher Education Institution of the Federal Penitentiary Service of Russia and a Social Higher Education Institution

Nadezhda A. Tsvetkova Chief Research Scientist of the Research Institute of the Federal Penitentiary Service of Russia Doctor of Psychology

The article contains the results of a comparative analysis of data obtained in a group of students of a departmental university of the Federal Penitentiary Service of Russia and in a group of students studying at the Faculty of Law of a social university. The data were compared according to three parameters: the level of legal awareness, the scope of legal awareness, and the attitude to law. It is established that the level of development of legal consciousness of the intergroup differences are not statistically significant. A similar result was obtained in the spheres of manifestation of legal consciousness: no significant intergroup differences were revealed, however, it was found that in the group of students of the departmental university of the Federal Penitentiary Service of Russia, legal consciousness is more noticeable in the legal sphere, and in law students of a social university-in the legal and household. It is shown that in both student groups to a similar degree legal realism dominates, which indicates a positive attitude of students to law and the normal development of their legal consciousness; at the same time, legal nihilism is revealed in a group of students of a social university - a deformed attitude to law, which is based on the denial of the social value of law and its ability to be a means of establishing fair social relations. It is noted that in the group of students of the departmental university of the Federal Penitentiary Service of Russia, to a lesser extent than in the group of students of the social university, the denial of legal skepticism, legal infantilism and legal idealism is expressed. At the same time, students of a departmental university of the Federal Penitentiary Service of Russia admit legal idealism to a much greater extent than law students of a social university, and their legal nihilism is not expressed. The result obtained (the proportion of propensity in the structure of legal consciousness to exaggerate the role of law) is explained by the specifics of their professional choice. The authors indicate the found significantly significant intergroup differences in the parameters: skepticism, cynicism, infantilism and especially significant — in two parameters — idealism and nihilism. In conclusion, the ways of increasing the legal realism of students of both universities are proposed.

Keywords: students of a departmental university of the Federal Penitentiary Service of Russia, students of the Faculty of Law of a social university, legal consciousness, comparative analysis.